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تغییر را در جامعه باید پیشبینیکرد

سبک زندگی و سلیقه مردم تغییرات اساسی کرده است

عبدالرضا رحمانی فضلی را باید وزیر همسویی در همگرایی و اعتدال همه گروههای سیاسی و در کسوت مقام وزارت

کشور دانست.

همه اعتدال  و  همگرایی  در  همسویی  وزیر  باید  را  فضلی  رحمانی  تولایی-خبر&zwnj;نگار:عبدالرضا  محسن 
گروه&zwnj;های سیاسی و در کسوت مقام وزارت کشور دانست.

او در سالی که اصلاح&zwnj;طلبان امید چندانی برای تداوم حضورش در دولت دوم حسن روحانی نداشتند، یکی از
بالاترین رأی&zwnj;ها را در همین مجلس اعتدالی دهم به دست آورد؛ اعتماد مجلس به حضور رحمانی فضلی در کابینه
دوازدهم، اعتماد متقابل به احزاب درنقش&zwnj;آفرینی برای حل مسائل کشور را به همراه داشته و حداقل مدیریت
اول و معاون  رئیس&zwnj;جمهور  پیگیری موضوع گفت&zwnj;وگوهای سیاسی مدنظر  با  را  وزارت کشور سال96 

رئیس&zwnj;جمهور به پایان رسانده است.

گفت&zwnj;وگو با رحمانی فضلی بیش از گذشته معطوف به آینده بود؛ تحولات سیاسی سال96 کشور شتاب زیادی
زنانه&zwnj;تر شدن فضای مدیریتی و  از ضرورت جوان&zwnj;تر  ایجاد می&zwnj;کنند.  را  آینده  داشتند و دغدغه 
سالخورده و مردسالارانه کشور گرفته تا احترام به تغییر خواست، سلیقه و باورهای مردم در آینده جمهوری اسلامی و

برگزاری راهپیمایی&zwnj;های مدنی، موضوعاتی بودند که وزیر کشور پاسخگوی آنها بود.

رویکرد آقای وزیر همسو با دولت دوازدهم نسبت به سیر تحولات مثبت بود و آنها را می&zwnj;پذیرفت. می&zwnj;گفت
حیات جامعه به امید است و دنبال برآورده شدن حقوق مردم در مجاری قانونی آنها و با نگاه حداکثری است. وزیر کشور

با حوصله پاسخگوی مباحث همشهری درخصوص عملکرد این وزارتخانه بود.
http://www.hamshahrionline.ir

با مخالفت&zwnj;های عدیده&zwnj;ای که ابتدا از ناحیه برخی اعضای فراکسیون امید با وزارت شما در دولت دوم آقای
روحانی صورت می&zwnj;گرفت، این احساس به&zwnj;وجود می&zwnj;آمد که شما همانند دوره قبل گزینه آقای

لاریجانی برای وزارت هستید؟

3یا 4نفر جلوتر از من در مجلس رأی آوردند. آنها را هم آقای لاریجانی به وزارت رساند؟ البته اگر ایشان کمک کرده باشند،
خوشحال می&zwnj;شوم ولی من چنین احساسی ندارم که ایشان دخالت کرده باشند.

در جلسات رأی اعتماد بحث&zwnj;هایی مطرح بود که نمایندگان مطالباتی برای شهرستان یا استان خودشان دارند و
رأی به وزیر را منوط به برآورده کردن این مطالبات کرده&zwnj;اند. مثلا درباره آقای بیطرف آن ماجرای جلسه میدان
آرژانتین و پاسخ منفی ایشان به برخی نمایندگان شایعه شد. نمایندگان از شما درباره تغییر استانداران و فرمانداران

مطالبه داشتند؟

خیر، نمایندگان خواسته خاصی نداشتند. ولی توقع نمایندگان این بوده که در جابه&zwnj;جایی استانداران نظرات
مشورتی آنها را نیز داشته باشیم. این دوره نیز در جابه&zwnj;جایی استانداران نه&zwnj;تنها نمایندگان مجلس بلکه
سیاسی فضای  حال  عین  در  دادم.  قرار  مشورت  محل  نیز  را  استان&zwnj;ها  در  فقیه  ولی  محترم  نمایندگان 
استان&zwnj;ها را نیز برای انتخاب استاندارها درنظر می&zwnj;گرفتیم. این کارها نیز در جهت رعایت اصل هماهنگی در

استان&zwnj;ها بود.

ولی این تغییرات استانداران در دوره شما با انتقادات زیادی مواجه شد، ازجمله انتصاب استانداران غیربومی باعث
گلایه&zwnj;هایی از شما شد. اصرار خاصی بر انتصاب استانداران غیربومی بود؟

این که درباره استانداران اظهارنظر می&zwnj;شود جزو حقوق همه است. هم سیاسیون و هم افراد متنفذ دلسوز
استان احساس مسئولیت می&zwnj;کنند. مسئله مهم این است که وزارت کشور براساس اصول و قواعد خودش

تصمیم می&zwnj;گیرد. درخصوص غیربومی بودن، بنده عنایت به این کار داشتم.
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علت هم این بود که خود استانداران بومی از ما تقاضا می&zwnj;کردند که جابه&zwnj;جا شوند، برای اینکه وقتی به
استان خودشان می&zwnj;رفتند، ملاحظات محلی خیلی زیاد می&zwnj;شد؛ مناسبات، روابط، درخواست&zwnj;ها و
توقعات واقعا به استانداران فشار نابجا وارد می&zwnj;کرد. ولی وقتی استاندار بومی یک استان نیست به&zwnj;راحتی
مقاومتی با  نیز  جابه&zwnj;جایی&zwnj;ها  این  در  بگیرد.  تصمیم  فشار،  و  این ملاحظات  بدون  می&zwnj;تواند 
روبه&zwnj;رو نشدیم، وقتی استدلال&zwnj;هایمان را توضیح دادیم، همه قبول کردند. بنابراین غیراز یک استان، همه را

غیربومی گذاشتیم.

نگران نمی&zwnj;شدید چنین رویه&zwnj;ای به تنش&zwnj;های قومیتی در استان&zwnj;ها منجر شود؟

و تجربه  کرده&zwnj;اند؛  کار  درجاهای مختلف  و  باسابقه&zwnj;ای هستند  و  باتجربه  افراد  استانداران  این  خیر. 
سابقه&zwnj;شان نیز موجب می&zwnj;شود از این آسیب احتمالی مصون بمانند.

یکی از اتفاقات عجیبی که در دولت یازدهم در حوزه استانداران رخ داد ماجرای برکناری آقای مقتدایی، استاندار خوزستان
بود. ایشان در جلسه معارفه مدعی شده بودند که روی گردن اژدهای اقتصادی استان پا گذاشته و همین موضوع منجر
شده که پیش رئیس&zwnj;جمهور علیه وی پچ&zwnj;پچ کرده و نهایتا برکنار شود. ایشان مدعی شدند که برکناری وی

با دستور رئیس&zwnj;جمهور بوده است.

تا با اژدهایی درگیر شده نرسیده است. اگر مستنداتی هم داشته باشد که  اینکه ایشان  هیچ گزارشی برمبنای 
هیچ&zwnj;کس طرف  از  را  فشاری  هیچ  می&zwnj;کنم.  رسیدگی  حتما  است  نداده  نیز  به&zwnj;حال 

نمی&zwnj;پذیرم.

مثلا درباره آقای سیدمحمد احمدی، استاندار فارس در سال94که بعد از حمله به ماشین علی مطهری استعفا داد هم
تحت فشار نبودید؟

ایشان از ابتدا نیز وزارت خارجه&zwnj;ای و سفیر بود. به ایشان پیشنهاد سفیری دادند و ترجیح داد سفیر شود. آقای
ظریف لازم داشت و من هم موافقت کردم. فشاری درارتباط با ایشان از ناحیه دولت یا جاهای دیگر وجود نداشت.

یکی از مطالبات در دولت جدید بحث سپردن پست&zwnj;های مدیریتی به زنان بود؛ آقای روحانی درباره انتصاب وزیر زن
اعلام کرد که نگذاشتند؛ شاید از وزارت کشور هم انتظار بود که یک استاندار زن منصوب کند. چرا این اتفاق نیفتاد؟

ما خیلی دنبال می&zwnj;کردیم که یک استاندار زن بگذاریم. اما با توجه به اینکه در گذشته در جایگاه وزارت کشور،
استانداری و معاونان استانداری&zwnj;ها و فرمانداری&zwnj;ها خیلی از خانم استفاده نکردند، متأسفانه در این مسیر

کادرسازی و نیروسازی نشده است، در این دوره مقداری بستر تحقق این مطالبه فراهم شده است.

برای واگذاری استانداری&zwnj;ها به خانم&zwnj;ها، با خانمی صحبت کردید؟

بله. در یک یا 2مورد با آنها صحبت کردم ولی می&zwnj;گفتند الان در این سطح نیستیم. استانداری جزو کارهایی است
که از حوزه امنیت، سیاست، اجتماعی و اقتصادی سهم می&zwnj;برد و واقعا از نظر تنوع وظایف نیاز به هماهنگی

بالایی دارد و سخت است.

از استانداری&zwnj;ها  و  مدیرکل&zwnj;ها  فرمانداری&zwnj;ها،  در  الان  اما  نشدم.  موفق  و  کردم  تلاش  خیلی 
خانم&zwnj;ها استفاده می&zwnj;کنیم؛ ان&zwnj;شاءالله اگر به&zwnj;مراتبی برسند که خودشان احساس کنند
می&zwnj;توانند مسئولیت&zwnj;های بالاتر را قبول کنند، این کار را خواهیم کرد. اگر زمانی شرایط مهیا شد و کادر

مناسبی برای این جایگاه داشتیم مشکلی نداریم.

به&zwnj;نظرم استانداری&zwnj;ها از برخی وزارتخانه&zwnj;ها کار سخت&zwnj;تری دارند. کار استانداری&zwnj;ها
و استانداری&zwnj;ها  کل  ادارات  معاونت&zwnj;ها،  در  بانوان  از  تعدادی  الان  است.  چندوجهی  و  پیچیده 
داریم. تلاش می&zwnj;کنیم فراوان  نیز  زن  و دهیار  به&zwnj;کار هستند، بخشدار  فرمانداری&zwnj;ها مشغول 

کادرسازی شود تا بتوانیم از زنان در جایگاه استانداری نیز استفاده کنیم.
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این حرف بدان معناست که ما مدیر زنی که توانایی اداره یک استان را داشته باشد نداریم؟

این&zwnj;طور نمی&zwnj;توان قضاوت کرد. داریم ولی تربیت نشده&zwnj;اند و سرمایه&zwnj;گذاری روی آنها نشده
است؛ کادرسازی نکرده&zwnj;ایم وگرنه بانوان در همه&zwnj;جا موفق بوده&zwnj;اند.

درباره استانداران میانگین سنی آنها نسبت به دولت یازدهم پایین&zwnj;تر آمده است یا تفاوتی نکرده؟

سن استانداران به نسبت 4سال اول دولت آقای روحانی کمتر شده است.

حداقل استاندار جوان هم نداشته&zwnj;ایم.

استاندار جوان هم داشته&zwnj;ایم. مثلا در آذربایجان غربی استاندار جوان گذاشتیم. سن جوانی متناسب با هرکاری
متفاوت تعریف می&zwnj;شود. استاندار حاکم یک استان است. سن جوانی در استانداری را شاید بتوان حوالی 40سال

دانست. هم&zwnj;اکنون حدود 5نفر از استانداران ما در این سن هستند.

بهتر نبود مدیران متولد دهه&zwnj;های30و 40حداقل در استانداری&zwnj;ها و فرمانداری&zwnj;ها جای خود را به
اتفاقاتی مشابه بداخلاقی&zwnj;های فرماندار مسن قبلی شهرستان گلپایگان را نسبت به یک تا  جوانان بدهند 

خبرنگارشاهد نباشیم؟

عصبانیت به پیری و جوانی نیست. البته در جایگاه مسئولیت نباید عصبانی شد و در عین حال با آن فرماندار برخورد
کردیم. ما اگر موردی در این رابطه می&zwnj;داشتیم و به هماهنگی و توافق می&zwnj;رسیدیم و در دولت هم

می&zwnj;توانستیم رأی بگیریم حتما این کار را می&zwnj;کردیم؛ شرایط انتخاب استاندار شرایط راحتی نیست.

لااقل قبول کنید که وظایف فرمانداری&zwnj;ها به پیچیدگی استانداری&zwnj;ها نیست، ولی در این پست هم جوانان
جایگاه چندانی نداشته&zwnj;اند.

خیر اینطور نیست. الان فرماندار جوان خیلی زیاد داریم. البته من اعتقاد دارم برای وزارت کشور باید کادرسازی شود.
وزارت کشور بعد از انقلاب جزو وزارتخانه&zwnj;های سیاسی بوده و الان نیز است.

بعد از انقلاب در چند دستگاه تغییرات اساسی و فراوان ایجاد شد. یکی از آن دستگاه&zwnj;های اجرایی وزارت کشور
بود، چون قبل از انقلاب در وزارت کشورهمه افراد در همه سطوح آدم&zwnj;های سیاسی خاصی بودند. وقتی اینها را از
وزارت کشور کنار گذاشتند، با یک خلأ بزرگ در این وزارتخانه مواجه شدیم. جریان سیاسی&zwnj;ای که به وزارت کشور
آمد تلاش کرد مدیریت&zwnj;های سیاسی از بخشدار تا فرمانداری، معاون استاندار، استاندار و معاونان وزرا را از جناح

خودشان بگذارند.

البته ما این حق را به آنها می&zwnj;دهیم. نتیجه این شد که نیروهای وزارت کشور، نیروهای موقت بودند و خیلی علقه
و وابستگی به ساختار، تشکیلات و سازمان وزارت کشور نداشتند، چون وقتی دوره&zwnj;شان تمام می&zwnj;شد از

اینجا می&zwnj;رفتند. بنده وقتی به وزارت آمدم 80درصد فرمانداران از بیرون وزارت کشور بودند.

نخستین سیاست ما برای اینکه در وزارت کشور پایداری ایجاد کنیم این بود که گفتم این جریان باید عکس شود و حداکثر
20درصد از بیرون به وزارت کشور نیرو منتقل کنیم. الان بیش از 80درصد فرمانداران در سراسر کشور وزارت کشوری
هستند. 55تا 60درصد معاونان استانداری&zwnj;های ما نیز از وزارت کشور هستند. این اتفاق هم به&zwnj;خاطر آن
است که کادرسازی درارتباط با وظایف این وزارتخانه صورت نگرفته و طی طریق نشده است. در گام بعدی همین

فرمانداران می&zwnj;توانند استاندار شوند.

شما در دوره&zwnj;ای که در دیوان محاسبات بودید دوره پرتلاطمی را با آقای احمدی&zwnj;نژاد گذراندید. ماجرای گم
دولت که  کردید  اعلام  بودجه  تفریغ  گزارش&zwnj;های  در  بارها  و  کردید  افشا  را  دلار  یک&zwnj;میلیارد  شدن 
احمدی&zwnj;نژاد کمترین وقعی به قانون بودجه سالانه کل کشور نمی&zwnj;نهاد، در این سال&zwnj;ها چه روشی را

در قبال اقدامات دولت آقای احمدی&zwnj;نژاد در پیش گرفتید؟
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روشی که هر سال در دیوان محاسبات پیگیری می&zwnj;کردیم پیشگیری بود و به جای یک&zwnj;بار هرسال 4بار
تفریغ بودجه انجام می&zwnj;دادیم. این&zwnj;کار به این دلیل بود که میزان تخلفات را کاهش دهیم؛ وقتی 3ماه
یک&zwnj;بار گزارش تفریغ می&zwnj;دادیم مسئول مربوطه مجبور می&zwnj;شد اصلاح کند. همه دستگاه&zwnj;ها
بنابراین همه دستوراتی که رئیس&zwnj;جمهور و نهاد ریاست&zwnj;جمهوری به بودند.  این کار  انجام  موظف به 

دستگاه&zwnj;های مختلف می&zwnj;داد جزو مواردی بودند که ما رسیدگی می&zwnj;کردیم.

در آن مقطع در دادگاه دیوان محاسبات پرونده&zwnj;ای برای احمدی&zwnj;نژاد تشکیل نشد؟

در زمان ما حداقل 8مورد پرونده درارتباط با دولت آقای&zwnj;احمدی&zwnj;نژاد در دیوان محاسبات تشکیل شد. قانون
دیوان&zwnj;محاسبات به&zwnj;گونه&zwnj;ای است که وقتی برای روسای قوا و وزرا تشکیل پرونده می&zwnj;دهد،
آن پرونده باید به رئیس مجلس گزارش شود؛ رئیس مجلس تصمیم می&zwnj;گیرد که با آن پرونده چه برخوردی صورت
بگیرد. پرونده&zwnj;هایی که زمان ما تشکیل شد، داشت مسیر قانونی خودش را طی می&zwnj;کرد که دیگر بنده از
آنجا بیرون آمدم. یک مورد هم بود که به نتیجه رسیده بود و ما گزارش آن را به رئیس مجلس دادیم و بقیه در مسیر

رسیدگی بود. گزارش&zwnj;هایی که بعدا منتشر شد همگی مربوط به همان دوران مسئولیت ماست.

وارد بحث ناآرامی&zwnj;های دی&zwnj;ماه96کشور شویم. در این حوادث آمار و ارقام متفاوتی از بازداشتی&zwnj;ها
اعلام می&zwnj;شد. تعداد بازداشتی&zwnj;ها درنهایت چقدر بود؟

در مراحل اول بیش از 5000نفر در سراسر کشور بازداشت شده بودند که بلافاصله آزاد می&zwnj;شوند که نهایتا روی
800-700نفر کار جدی تری شد.

چرا برخی نمایندگان مجلس مثل آقای محمود صادقی از رقم&zwnj;های 3هزار و 700نفری بازداشتی&zwnj;ها سخن
می&zwnj;گفتند؟

کسانی به  نمی&zwnj;شود.  گفته  دستگیری  می&zwnj;شوند  آزاد  اول  دو ساعت  یا  یک  ظرف  که  آنهایی  به 
می&zwnj;گوییم بازداشت شدند که حداقل یک شب را در آنجا گذرانده باشند.

برخی در این حوادث مدعی شدند به لیدرهای اعتراضات پول داده شده بود؛ چنین چیزی برایتان اثبات شد؟

خیر.

که استان&zwnj;ها  از  یکی  فقیه  ولی  نماینده  به  که  مدعی شدند  و  کردند  مطرح  کرباسچی  آقای  را  روایتی 
ناآرامی&zwnj;ها از آنجا شروع شد تذکر داده شده است؛ صحت داشت؟

آن خبر در ارتباط با شورای&zwnj;عالی امنیت ملی مطرح شد. شورای امنیت که با ریاست وزارت کشور تشکیل
می&zwnj;شود هیچ تذکری به نماینده ولی فقیه نداشت. آقای شمخانی دبیر شورای&zwnj;عالی امنیت ملی کشور
نیز بعدا در مصاحبه&zwnj;ای اعلام کردند که ما هیچ تذکری نداشتیم؛ آقای علم&zwnj;الهدی هم نامه&zwnj;ای

نوشتند و در رسانه&zwnj;ها انعکاس دادند.

اینکه شروع مسئله از مشهد بود قابل&zwnj;قبول است. اختلاف&zwnj;نظرهای متعددی نیز وجود داشت که جمعیت
معترض این شهر را چه گروه یا کسانی به خیابان&zwnj;ها آورده&zwnj;اند. ولی واقعا هیچ مستندی دال بر اینکه این
امر سازماندهی شده از طرف فردی، شخصی، جناحی یا گروهی باشد، بنده به&zwnj;عنوان وزیر کشور تا الان ندارم.
اما اینکه سایت&zwnj;های منتسب به بخشی از تفکرات، جناح&zwnj;ها و گروه&zwnj;ها این فراخوان&zwnj;ها را

توزیع و بازتولید کردند وجود دارد و این هم در همه موارد است.

حداقل ظرف مدت 4سال گذشته موضوعات اصلی ما در مشهد بوده است؛ ازجمله درارتباط با مشکلات پیش&zwnj;آمده
برای مؤسسه میزان و پدیده شاندیز. تجمعات بسیار زیادی در مشهد داشتیم. شاید بیش از 200مورد تجمع در 4سال
خراسان به  نوعی  به  نیز  مالی  مؤسسات  با  درارتباط  آمده  پیش  مشکلات  همه  ریشه  داشتیم.  گذشته 

10 صفحه 4 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس



برمی&zwnj;گشت که دلیلش را هم نمی&zwnj;دانم چیست و در آنجا مشکلات ایجاد می&zwnj;شد.

بعدا چون مشکل زیاد شده بود مدیریت استان مسئله را هدایت و کنترل کرد؛ دولت هم حمایت کرد و هم مسئله میزان و
هم مسئله پدیده خیلی خوب حل شد. در اعتراضات دی&zwnj;ماه96 مشهد نیز تصور این بود که شاید در همان حد
200تجمع قبلی شعاری بدهند و بروند، همچنان که در تهران نیز این تجمعات را جلوی مجلس و بانک مرکزی و همه جا
داشتیم،اما در مشهد بنا&zwnj;به دلایلی نامعلوم تبدیل به اقدامات هنجارشکنانه ازجمله شیشه شکستن و درگیری

شد.

البته در همان روز نخست نیز تجمعاتی در برخی شهرهای محدود دیگر اتفاق افتاد، اما این در روزهای بعد تبدیل به
90شهر شد و در 42شهر درگیری داشتیم؛ این نشان می&zwnj;دهد که عوامل اصلی موضوع، عمیق&zwnj;تر از این
بوده که بگوییم یک جناح، یک فرد یا یک گروه در یک جا کار را شروع کردند. این در تحلیل نهایی ما را دچار مشکل

می&zwnj;کند.

این مسئله حتما عوامل و دلایل اصلی&zwnj;تری دارد که مخرج مشترک آن را نارضایتی می&zwnj;گویم. این نارضایتی
نیز در حوزه سیاسی، اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و امنیتی وجود دارد. تأکید می&zwnj;کنم مستندی دال بر اینکه

اعتراضات در مشهد از طرف فرد یا جناحی سازماندهی شده باشد به&zwnj;دست ما نرسیده است.

سرلشکر جعفری فرمانده کل سپاه گفته بود رخدادهای اخیر با فراخوان یکی از سایت&zwnj;هایی صورت گرفته بود که
وابسته به شخصی است که این روزها زبان به مخالف&zwnj;خوانی نسبت به اصل و ارزش&zwnj;های نظام گشوده
این درباره  است؛ارزیابی&zwnj;تان  احمدی&zwnj;نژاد  آقای  ایشان  منظور  که  بود  این  تحلیل&zwnj;ها  است. 

صحبت&zwnj;ها چه بود؟

همه سایت&zwnj;هایی که این موارد را بازتولید و بازپخش کردند کاملا مشخص هستند. بخشی از سایت&zwnj;ها نیز
منتسب به آقای احمدی&zwnj;نژاد بودند. بسیاری نیز سایت نبودند بلکه کانال&zwnj;های تلگرامی منتسب به افراد
بودند. اما ما باز هم نمی&zwnj;خواهیم قضاوت کنیم که آنها بانی، مسئول و متولی سازماندهی کار بودند. باید از
سطحی&zwnj;نگری و تحلیل&zwnj;های ساده در مسائل اجتماعی پرهیز کنیم. مسائل اجتماعی مسائل ریاضی
نیست. در ریاضی برای حل یک مسئله باید آن را ساده کنیم تا بتوانیم حلش کنیم، اما شما در مسائل اجتماعی
نمی&zwnj;توانید مسئله را ساده و بعد حل کنید؛ حتما استنتاجات غلط خواهند بود. حتما همه ابعاد موضوع باید درنظر

گرفته شود.ما به این نتیجه نرسیدیم که جریان آقای احمدی&zwnj;نژاد عامل و موجب اعتراضات باشد.

خودکشی&zwnj;هایی بعد از اعتراضات اتفاق افتاد. در جریان این خودکشی&zwnj;ها قرار گرفتید؟ فیلم خودکشی
سینا قنبری در زندان یا مورد دیگر در اراک را دیدید؟

خیر، من ندیدم. از دادستانی گزارش دادند که این خودکشی بوده؛ شواهد و مستنداتی هم در جلسه شورای امنیت
کشور ارائه کردند. در عین حال فیلم نبود و گزارش بود که در این جلسه ارائه شد.

در جریان اعتراضات مشهد با آقای علم&zwnj;الهدی نماینده ولی فقیه و مسئولان این شهر جلسه گذاشتید؟

خیر. جلسه را خود شورای تأمین استان می&zwnj;گذارد.

درگزارش مهمی که وزارت کشور در تحلیل اعتراضات دی&zwnj;ماه96 به رئیس&zwnj;جمهور ارائه کرد بر تغییر سلیقه،
باورها، سبک زندگی و انتظارات اجتماعی و انتخاباتی مردم تأکید شده است و اینکه برخی مدیران درکی از این تغییرات

ندارند. چطور می&zwnj;خواهید اداره کشور را منطبق با این تغییرات اصلاح کنید؟

عوامل از  2دسته  به  ارائه شد.  رئیس&zwnj;جمهور  آقای  به  و  تهیه  کشور  امنیت  از سوی شورای  گزارش  این 
می&zwnj;توانیم اشاره کنیم؛ یک دسته عوامل نزدیک است و یک دسته عوامل دور. عوامل نزدیک نارضایتی&zwnj;ها
در هر سه حوزه اقتصادی، اجتماعی و سیاسی دیده می&zwnj;شود و یک جرقه کافی است تا شعله&zwnj;ور شود.

اما از منظر این گزارش، مسئله عمیق&zwnj;تر از این است.

3عنصر همواره در تحلیل&zwnj;های ما از تحولات اجتماعی باید مدنظر باشد و اگر اینها را حذف کنیم نمی&zwnj;توانیم
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باورها، تفکرات،  مرور  به  و  انقلاب گذشته  از  است. 39سال  تغییر نسل  نخست  باشیم.  داشته  درست  استنتاج 
اندیشه&zwnj;ها و سلیقه نسل&zwnj;های پس از انقلاب دچار تغییرات اساسی شده است.

را تغییرات  این  خودمان  بچه&zwnj;های  در  و  خودمان  خانواده  داخل  برویم؛  دور  راه  نیست  لازم  اینها  دیدن  برای 
می&zwnj;توانیم ببینیم. ما با دانشجویان سروکار داریم و می&zwnj;بینیم آنها حتی با دانشجویان 5سال قبل تفاوت

دارند. بی&zwnj;توجهی به تغییرات نسلی صد درصد ما را در تحلیل&zwnj;هایمان غافل می&zwnj;کند.

دومین مسئله سبک زندگی است. سبک زندگی و سلایق مردم در حوزه&zwnj;های مختلف از نوع تفریح، ادبیات،
گفتمان، مناسبات، روابط و پوشش&zwnj;شان دچار تغییرات اساسی شده است؛ این تغییرات نیز در محدوده جغرافیایی
ایران تعریف نمی&zwnj;شود، چون ارتباطات به قدری گسترده شده که فضای بیرونی کاملا در داخل کشور فعال است و
نقش دارد. این سبک زندگی ویژگی&zwnj;ها و آثار و نتایج خاص خودش را به همراه خواهد داشت. باید بدانیم وقتی
می&zwnj;گوییم فلان کالا را مصرف کنید یا نکنید، آیا اساسا در باور مردم از نظر سبک زندگی می&zwnj;گنجد یا

نمی&zwnj;گنجد؟

اگر 20سال قبل می&zwnj;گفتیم ممکن بود مردم باور و قبول کنند، اما الان وقتی به آنها می&zwnj;گویید اصلا به
را ما  به&zwnj;گونه&zwnj;ای است که منطق  آنها  انتخاب  و  نوع سلیقه  اینکه  برای  باورشان نمی&zwnj;شود، 
اجتماعی تغییرات  درباره  در سمنان  در یک سخنرانی  قبل  برنمی&zwnj;تابند. مقام معظم رهبری حدود 10سال 

سخنرانی مفصلی کردند و بعد نیز در سفر به خراسان شمالی موضوع سبک زندگی را مطرح فرمودند. ایشان گفتند:

اگر به تغییرات اجتماعی پاسخ لازم را ندهیم درمقابل این تغییرات محکوم به شکست هستیم، یعنی حتما شکست
می&zwnj;خوریم. دسته سوم تغییرات تکنولوژیک است. تغییرات تکنولوژیک، زندگی و اقتصاد ما را دگرگون کرده است.

الان اقتصاد فضای مجازی و دیجیتال بسیاری از مسائل را دگرگون کرده است.

گزارش به مقام معظم رهبری هم ارائه شد؟

بله. این گزارش به مقام معظم رهبری و به سران قوا و شورای&zwnj;عالی امنیت ملی ارائه شد. این گزارش درواقع
تحلیل شورای امنیت است. در شورای امنیت کشور همه دستگاه&zwnj;های امنیتی، نظامی، انتظامی، قضایی و
صداوسیما عضو هستند. همه نظرات و دلایل&zwnj;شان را آوردند، مستنداتشان را مطرح کردند و در کارگروهی همه
اینها جمع&zwnj;بندی شد و نهایتا به شورای امنیت کشور آمد. در شورای امنیت کشور نیز دوستان نظراتشان را دادند و

موضوع جمع&zwnj;بندی شد و حاصل آن، تهیه و تنظیم گزارش مذکور شد.

بازخوردی از ارائه گزارش&zwnj;های ناآرامی&zwnj;ها به مقامات بالادستی داشتید؟

همه نقش  و  بود  جامع  ما  گزارش  می&zwnj;کنیم.  پیگیری  داریم  هم  ما  و  دادند  آن  روی  هم  دستوراتی  بله. 
و گذاشته  ملی  امنیت  شورای&zwnj;عالی  دبیرخانه  در  جلساتی  شدیم.  یادآور  آن  در  را  دستگاه&zwnj;ها 
جلسه&zwnj;ای هم در شورای امنیت برگزار شد. یکی از موضوعاتی که می&zwnj;تواند در جامعه هیجان ایجاد کند،

بحث یأس و ناامیدی است.

حیات جامعه به امید است. حرکت انسان نیز به امید است. اگر امیدی به آینده نداشته باشیم چرا باید فعالیت کنیم؟
همگی باید در جامعه تلاش کنیم تا امید ایجاد شود، نشاط و سرزندگی ایجاد کنیم. هیچ&zwnj;جای دنیا نیست که

بدون کار، تلاش و امید، انتظار داشته باشند شرایط مطلوبی داشته باشند.

اما به&zwnj;نظر می&zwnj;رسد برخی نهادها پذیرشی در این موج تغییرات ندارند و همچنان به شیوه قبل ادامه
می&zwnj;دهند؛ ازجمله صداوسیما.

در اینجا باید بر این موضوع تأکید کنم که در بحث انتشار خبر دیگر انحصار خبر در دست صداوسیما نیست. 8سال از مدت
ده&zwnj;ساله حضورم در صداوسیما ،در حوزه خبر بودم. آن زمان انحصار کامل در اختیار صداوسیما بود؛یعنی هر چه
اراده می&zwnj;کرد می&zwnj;توانست در جامعه غلبه بدهد،اما امروز صداوسیما اصلا نمی&zwnj;تواند غلبه خبری

داشته باشد،

برای اینکه همه، دسترسی آزاد به خبر دارند. همه خبر و تحلیل دارند؛ خبر و تحلیل یعنی اطلاعات و اطلاعات نیز منشأ
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تحلیل، تصمیم&zwnj;گیری، داوری و انتخاب است. فضای مجازی واقعا حوزه مفاهیم، مناسبات و روابط را عوض کرده
است. بنابراین تغییر نسل، سبک زندگی و تغییرات تکنولوژیکی، در ابعاد مختلف اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی
تأثیر گذاشته است. به همه اینها می&zwnj;گویم تغییرات اجتماعی. ما اگر این تغییرات اجتماعی را درک نکنیم صددرصد
دچار انفعال&zwnj;های شدید در حوزه&zwnj;های اجتماعی و سیاسی خواهیم شد. نقش رسانه&zwnj;ها در فضای

مجازی در انتخابات ریاست&zwnj;جمهوری96 قوی&zwnj;تر از صداوسیما بود.

در مسائلی همچون سالگرد تولد کوروش، تعدادی سایت&zwnj;ها موضوع اجتماع در پاسارگاد را پوشش دادند و فضایی
به&zwnj;وجود آوردند که همه را نگران کرده بود که امکان دارد مسئله امنیتی شود و الحمدلله نشد. وقتی مسئله
رفراندوم در اقلیم کردستان عراق و استقلال آن مطرح شد، این&zwnj;طرف در کشور ما فضای مجازی چنین فضایی
ایجاد کرد که انگار با رفراندوم در کردستان عراق در ایران یک حادثه عظیم اجتماعی و سیاسی رخ خواهد داد. ولی با

مدیریت لازم و فهم و بلوغ و درک مردم در مناطق کردستان این اتفاق نیفتاد.

در زلزله کرمانشاه همین فضای مجازی فرصت&zwnj;های زیادی برای کمک مردم ایجاد کرد.

در زلزله کرمانشاه، فضای مجازی فرمان را از اختیار رسانه&zwnj;های رسمی درآورد و این در حالی بود که کارهای ما در
زلزله کرمانشاه بی&zwnj;نظیر بود. ما 14هزار و 700کانکس را ظرف 40روز نصب کردیم. در هیچ&zwnj;جای دنیا این
اتفاق نمی&zwnj;افتد. تولید، حمل، زیرساخت و نصب این کانکس&zwnj;ها 40روز طول کشید. 96هزار چادر دادیم و این
در حالی بود که کلا 30هزار ساختمان به&zwnj;صورت جزئی و کلی آسیب دیده بود. ظرف یک روز 5هزار مصدوم را به

مراکز درمانی منتقل کردیم.

بنده هنگامی که به آنجا رسیدم 36بالگرد در آسمان پرواز می&zwnj;کرد. 2هزار و 700نفر از زیر آوار بیرون آورده شدند که
اگر دیر اقدام می&zwnj;شد ممکن بود 2هزار نفر آنان زیر آوار از بین بروند. کمک نیروی انسانی، غذایی و گرمایشی نیز
به قدری رسید که مرتب به مردم اعلام شد دیگر اقلامی ارسال نکنید، چون آنجا خراب می&zwnj;شود. اما از نظر

تبلیغاتی چنان مسئله را بزرگ کردند که ناکارآمدی دولت و سایر دستگاه&zwnj;های خدمت رسان را نشان دهند.

همه اینها را دولت انجام می&zwnj;دهد. دولت در قالب ستاد مدیریت بحران که مسئولیتش با وزارت کشور است و همه
دستگاه&zwnj;ها، از سپاه و ارتش و هلال احمر و... در آن عضو هستند این وظیفه را انجام می&zwnj;دهند. این کارها
که با ورد و جادو و جنبل درست نمی&zwnj;شود؛ عده&zwnj;ای آنجا کار می&zwnj;کنند. آب و برق&zwnj;شان قطع
اتفاقات به وسیله بود، ظرف مدت 24ساعت وصل شد، گازشان قطع بود ظرف مدت 3تا 4روز وصل شد؛ همه این 
که مطرح می&zwnj;کرد  را  موضوع  به&zwnj;گونه&zwnj;ای  مجازی  فضای  ولی  افتاد  اتفاق  حاکمیت  مجموعه 

رسانه&zwnj;های رسمی عقب می&zwnj;افتادند.

رسانه&zwnj;ها در تغییرات اجتماعی همانند حوادث این چنینی چه نقشی می&zwnj;توانند ایفا کنند؟

رسانه&zwnj;ها باید به داد حوزه تغییرات اجتماعی برسند. راهش هم این است؛ اگر پشت سرش بروید، منفعل خواهید
بود، اما اگر می&zwnj;خواهید تغییر را مدیریت کنید باید جلویش حرکت کنید. تغییر را باید پیش&zwnj;بینی کنید و تحلیل
درست داشته باشید. در تحلیل تغییرات نباید اسیر رسوبات ذهنی و فکری، تعصبات بی&zwnj;جهت و خوشامد و
به ببندیم،  به&zwnj;کار  بدیع  روش&zwnj;های  باید  غیرعلمی شویم.  و  غیرکارشناسی  بدآمدگویی&zwnj;های 
داوری&zwnj;ها توجه کنیم، به اندیشه&zwnj;ها و سلایق توجه کنیم؛ به مردم احترام بگذاریم و آنها را مشارکت دهیم.

نحوه اداره امور عوض شده است؛

NGOها دارند غوغایی در کشور و در دنیا راه می&zwnj;اندازند. آیا ما می&zwnj;خواهیم منفعلانه قضیه NGOها را
تماشا کنیم؟

آنها جلو می&zwnj;روند. کسانی با باورهای غلط و رسوبات انباشته شده در ذهن&zwnj;شان تصور می&zwnj;کنند
باید نیستند  بلد  را  روش&zwnj;ها  این  که  مدیرانی  حتما  مواجه شوند.  اجتماعی  تغییرات  با  می&zwnj;توانند 
جابه&zwnj;جا شوند، حتما نباید باشند. مدیران جدید حتما باید تعامل و مشارکت کنند. اعتراضات دی&zwnj;ماه96را اگر
از منظر مسائل نزدیک تحلیل کنید می&zwnj;توانید بگویید فشار اقتصادی، معیشت یا نارضایتی&zwnj;های سیاسی یا
تحریک&zwnj;های سیاسی بوده است. اگر اینطور باشد که هر هفته باید کل کشور به&zwnj;هم بریزد. اصلا اینطور

نیست. انباشتگی&zwnj;هایی به دلایل دور بوده که به وسیله تحریک مسائل نزدیک اتفاقات را رقم زدند.
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ویژگی حوادث و اعتراضات اخیر در کشور چه بود؟

نخست اینکه مردم شرکت نکردند و به اعتراضات نپیوستند؛ در بالاترین حد بین 40تا 42هزار نفر در حادثه بودند. دوم اینکه
جریانات سیاسی نیامدند. به&zwnj;عنوان وزیر کشور و مسئول امنیت کشور می&zwnj;گویم جریانات سیاسی در این
موضوع وارد نشدند، بلکه همه جریانات سیاسی به ما کمک کردند. معاون سیاسی بنده ظرف مدت3روز 2بار با احزاب و
گروه&zwnj;های سیاسی جلسه گذاشت و همکاری خوبی کردند. سوم اینکه رسانه&zwnj;های کشور وارد قضیه

نشدند، بلکه به ما کمک کردند.

جریانات کارگری و کارمندی، دانشجویی، اقوام و اقلیت&zwnj;ها هیچ&zwnj;کدام وارد نشدند و به ما کمک کردند؛
بنابراین، این حادثه را نمی&zwnj;توان یک حادثه ملی و مبتنی بر یک تحول عظیم جلوه داد. البته همین تعداد نارضایتی
و هزینه&zwnj;هایی که از نظر سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و امنیتی به کشور وارد کردند غیرقابل جبران است. وقتی

هموطنان ما ناراضی هستند باید توجه&zwnj;مان را بیشتر کنیم.

در ادامه همین تحولات دیدیم موجی درباره حجاب در کشور راه افتاد. ریشه این بحث کجاست و آیا آن را مشمول همان
تغییر سلیقه مردم می&zwnj;دانید؟

اولا این مسئله به آن صورت که شما می&zwnj;گویید موج نبوده و یک حرکت محدود بوده است. همینطور عادی هم که
در خیابان&zwnj;ها می&zwnj;چرخیم، می&zwnj;بینیم که برخی حجاب را رعایت نمی&zwnj;کنند و به&zwnj;صورت
جاری، در کشوری به این عظمت، چنین سلایقی وجود دارد. وقتی قانون است باید به آن احترام بگذاریم. واقعا اجبار
آنچنانی هم که زور بالای سر افراد باشد نیست، به این دلیل که اکثریت جامعه ما ارزش&zwnj;های دینی، اعتقادات و
باورها را قبول دارند، بخشی هم که به&zwnj;علت تغییر نسل، سلایق یا سبک زندگی به حجاب باور ندارند، باید با کار
فرهنگی بیشتر با ادبیات و گفتمان خاص خودش صورت بگیرد. تقاضای ما همیشه این است که به قانون احترام بگذاریم.

فرد به  نیز  مقابلی  کرد. ممکن است طرف  اداره  را  نمی&zwnj;شود کشور  کنیم،  وارد  قانون خلل  اجرای  در  اگر 
بی&zwnj;حجاب تهاجم کند؛ در این حالت هر دو کار غیرقانونی کرده&zwnj;اند و نتیجه این می&zwnj;شود که در کشور
با دعوا و درگیری مواجه می&zwnj;شویم. از این مسئله نیز همانند اعتراضات استقبال نشد. تصور کنید 7نفر اقدام به
این کار کردند، خب، در حالت عادی، افراد چنین امری، در خیابان بیشتر از این تعداد هستند. اکثریت مردم به باورهایشان

اعتقاد دارند.

مسئله تغییر سلایق و باورها و موضوع حجاب و موارد این چنینی مشمول صحبت&zwnj;های آقای رئیس&zwnj;جمهور
که گفتند می&zwnj;توانیم به اصل 59قانون اساسی رجوع کنیم، می&zwnj;شود یا خیر؟

آنچه رئیس&zwnj;جمهور گفتند مربوط به سلایق سیاسی و اختلافات در نحوه اداره کشور است. برخی چیزها قابل
مراجعه به رأی نیست. در اصول که نمی&zwnj;توانیم به همه&zwnj;پرسی رجوع کنیم. اینها جزو اصول و واجبات دینی
نمی&zwnj;گذارند. رفراندوم  به  که  را  دروغ  و  راست  است؟  رأی&zwnj;گیری  قابل  باطل  و  حق  مگر  هستند. 

رأی&zwnj;گیری در چارچوب قوانین و مقررات و اصول است.

به 2جلسه&zwnj;ای که با احزاب در وزارت کشور در راستای گفت&zwnj;وگوهای سیاسی برگزار شده اشاره داشتید؛
همزمان بحث گفت&zwnj;وگوی ملی در سطح احزاب، جریان&zwnj;های سیاسی و نهادهای صاحب قدرت نیز مطرح

شده است.

کشور- وزارت  سیاسی  معاون  جبارزاده-  آقای  می&zwnj;کند؟  نقش  ایفای  نیز  چارچوب  این  در  کشور  وزارت 
به ملزم  استانداران  است.  ابلاغ شده  استان&zwnj;ها  به  گفت&zwnj;وگوی سیاسی  منشور  گفته&zwnj;اند 

زمینه&zwnj;سازی برای گفت&zwnj;وگوی سیاسی و ملی هستند؟

این کشور همه در  که  کند. 39سال است  بازش  بخواهد  که کسی  نبوده است  گفت&zwnj;وگوی ملی مسدود 
گروه&zwnj;های سیاسی کار می&zwnj;کنند؛ به&zwnj;خصوص در دولت تدبیر و امید که محدودیت و مانعی برای
فعالیت گروه&zwnj;های سیاسی نیست؛ نه حزبی تعطیل شده و نه برخوردی با آن صورت گرفته است. ما خانه احزاب
را باز کردیم و هیچ حزبی معطل مجوز نیست. قوانین حزب تغییر کرد و اخیرا هم باز برخی پیشنهاد دادند تغییرش دهیم
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که این کار را نیز خواهیم کرد؛ کنگره&zwnj;ها و مجامع&zwnj;شان تشکیل می&zwnj;شود؛

سخنرانی&zwnj;هایشان را انجام می&zwnj;دهند و به&zwnj;صورت فعال نیز در انتخابات شرکت می&zwnj;کنند.
گفت&zwnj;وگوی ملی ما نه محدود بوده و نه مسدود. اینکه برخی سلیقه&zwnj;ها با هم نمی&zwnj;خواند و برخی
حزب یک  وگفتمان  قدرت  به  این  دارند،  کمتری  حضور  می&zwnj;کنند  فکر  یا  است  بیشتر  توقع&zwnj;شان 
برمی&zwnj;گردد؛ این به نحوه فعالیت، جذب و اثرگذاری یک حزب برمی&zwnj;گردد. نمی&zwnj;توان حزب راه انداخت و

انتظار داشت فردایش 10صندلی پارلمان را به&zwnj;دست آورد.

احزاب باید جذب نیرو، آموزش و کادرسازی داشته باشند و مسائل مردم را هم مطرح کنند. در وزارت کشور درنظر داشتیم
یک گفت&zwnj;وگوی سیاسی با محوریت خود وزارت کشور در استان&zwnj;ها و در تهران باز کنیم. جلسات مستمری
را هم بنده به&zwnj;عنوان وزیر کشور و همچنین معاون سیاسی برگزار کردم. هم&zwnj;اکنون میز گفت&zwnj;وگوهای
اقتصادی و اتاق بازرگانی و بخش خصوصی و دولتی برقرار است. میز گفت&zwnj;وگوهای اجتماعی نیز برقرار است؛ اما
در کنیم.  باز  را  سیاسی  گفت&zwnj;وگوی  فضای  گرفتیم  تصمیم  داشتیم.  فقدان  یک  سیاسی  مسائل  در 
2جلسه&zwnj;ای که مسئولان احزاب از جریان&zwnj;های مختلف در وزارت کشور داشتند، همه بعد از 39سال به

پختگی و مهارت در اداره حکومت رسیده بودند و می&zwnj;گفتند امنیت،

اصل است؛همه به&zwnj;دنبال راه&zwnj;چاره بودند، همه با دخالت بیگانگان در اوضاع داخلی مخالف بودند، همه با
اقدامات هنجارشکنانه مخالف بودند و اعلام مواضع کردند. گفتیم اعتراضات نباید سیاسی شود، نباید یک جریان سیاسی
قربانی این قضیه شود و اعتراضات منتسب به آن شود. در واقعیت هم&zwnj;چنین نبود. در اینگونه مواقع معمولا سیل
اتهامات شروع می&zwnj;شود ولی با همین همراهی، کنترل و حرکت گروه&zwnj;ها، این واقعه سیاسی نشد. اگر در
یک گفت&zwnj;وگوی سیاسی بین همه احزاب ما به این نقطه برسیم که باید مردم را امیدوار کنیم، کار خوبی است.
انتقاد سازنده کنیم به&zwnj;جای تخریب. در گفت&zwnj;وگوهای سیاسی باید به این نقطه برسیم که تخریب را کنار
بگذاریم. اگر به این نقطه رسیدیم که باید وحدت و انسجام ملی را تقویت کنیم، همه این کار را انجام دهیم. ما نقاط
مشترک فراوانی برای اداره کشور در گروه&zwnj;های سیاسی داریم. گفت&zwnj;وگوهای سیاسی برای رسیدن به

مفاهمه و درک متقابل، بیشتر روی منافع و امنیت ملی است.

اما گفت&zwnj;وگوهای سیاسی با نهادهای صاحب قدرت در کشور مسدود است. دراین&zwnj;خصوص چه خواهید
کرد؟

دولت، مجلس، قوه قضاییه و مجموعه حاکمیت باید جلوتر حرکت کنند. آنها حاکم هستند و باید جلوتر باشند. البته من به
شما عرض کنم با توجه به نفوذ رسانه&zwnj;ها با توجه به قدرت افکار عمومی می&zwnj;توانیم به وسیله داشتن درک
وحدت به  موضوعات  آن  سر  بر  هم  را  کشور  مسئولان  ملی،  منافع  و  ملی  امنیت  مسائل  از  مشترک 
بنابراین دارند.  احتیاج  مردم  رأی  به  دارند  در کشور مسئولیت  که  آنکه همه کسانی  برسانیم؛به&zwnj;خصوص 

به&zwnj;وسیله افکار عمومی هم می&zwnj;شود کشور را به وحدت و یکپارچگی رساند.

درارتباط با اعتراضات دی&zwnj;ماه96این نقطه ضعف در قانونگذاری کشور آشکار شد که هیچ فرصتی برای استفاده از
اصل آزادی اجتماعات و راهپیمایی&zwnj;ها براساس اصل27قانون اساسی فراهم نشده است. به راهپیمایی&zwnj;ها
و تجمعات تنها در چارچوب قانون احزاب و تشکل&zwnj;ها مجوز داده می&zwnj;شود ولی این حق به افراد عادی داده

نشده است. چرا در برابر راهپیمایی&zwnj;ها و تجمعات مردم مقاومت می&zwnj;شود؟

باید احزاب و هم&zwnj;اکنون بحث تجمعات همچنان که گفتید در قانون احزاب است. در قانون احزاب گفته شده 
گروه&zwnj;ها برای تجمع مجوز بگیرند. حتی تشکل هم در آنجا تعریف نشده است که ما تشکل را به&zwnj;عنوان
تشکل سیاسی تعریف می&zwnj;کنیم. تجمعات در چارچوب قانون احزاب نیز شرایطی دارد. بحث تجمعات فراتر از قانون
اساسی به قوانین موضوعه بسط داده نشده است. اینکه تجمع آزاد است بسیار کار خوبی است، حتما هم دمکراتیک

است، اما چه کسانی، چگونه، به چه منظور، در کجا و با چه هدفی اجتماع و راهپیمایی برگزار کنند؟

اگر اینگونه باشد فردا هرکسی در خیابان راه می&zwnj;افتد و می&zwnj;گوید قانون اساسی گفته تجمع آزاد است و
من هم می&zwnj;خواهم به خیابان بیایم. موافق و مخالف همه به خیابان می&zwnj;آیند؛ مگر دیگر می&zwnj;شود
اینکه هدف، مکان، شعارها و باید قوانین موضوعه نوشته شود. دوم  کشورداری کرد؟ برای اصل27قانون اساسی 
جمع جایی  در  معینی  ساعت  سر  می&zwnj;کنند،  مشخص  را  اینها  همه  باشد.  مشخص  تجمع،  مسئولیت 
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می&zwnj;شوند، شعارشان را می&zwnj;دهند و بعد هم متفرق می&zwnj;شوند.

تنها شده  گفته  نیز  احزاب  قانون  در  نداریم،  موضوع  این  برای  احزاب  قانون  جز  قانونی  هیچ  هم&zwnj;اکنون 
تشکل&zwnj;ها و گروه&zwnj;های سیاسی می&zwnj;توانند تجمع بگذارند که آن&zwnj;هم تعریف نشده، بلکه وزارت
کشور خودش برمبنای روالی که داشته این کار را انجام می&zwnj;دهد. من به آقای دکتر جبارزاده مسئولیت دادم تا از
احزاب و گروه&zwnj;ها، دانشگاهیان و حقوقی&zwnj;ها نماینده مشورت بگیرد و با مرکز پژوهش&zwnj;های مجلس
بنشینند و یک قانون درجهت تسهیل راهپیمایی&zwnj;ها و تجمعات مردم بنویسیم. این قانون را نیز به سرعت خواهیم

نوشت و به مجلس خواهیم داد.

امنیت و  نظم  تأمین  دستورالعمل  تدوین  از  شهروندی،  حقوق  منشور  سالگی  یک  ،در  دی&zwnj;ماه96 
راهپیمایی&zwnj;ها به&zwnj;عنوان یکی از دستاوردهای وزارت کشور نام برده بودید. درخواست ما برای دراختیار
داشتن این دستورالعمل به جایی نرسیده است. آیا این دستورالعمل از حق اجتماعات و راهپیمایی&zwnj;های مردم

حفاظت می&zwnj;کند؟ محتوایش چیست؟

این دستورالعمل را باید از معاونت سیاسی پیگیری کنید.
گفته&zwnj;اند محرمانه است.

کشور وزارت  در  احزاب  قانون  همان  چارچوب  در  ما  نیست.  محدودسازی  دستورالعمل  این  نیست.  محرمانه  نه، 
دستورالعمل نوشتیم که تجمع چگونه باشد، نشست&zwnj;ها چطور باشد و اگر راهپیمایی بود چگونه باشد و اینکه

مجوزها چطور باید گرفته شود.

چرا به احمدی&zwnj;نژادی&zwnj;ها مجوز راهپیمایی ندادید؟

اولا هنوز این درخواست را ندیده&zwnj;ام. بنده مجوزی به این صورت ندیده&zwnj;ام که مثلا حزب و تشکلی با عنوان
طرفداران و حامیان آقای احمدی&zwnj;نژاد ثبت شده باشد. اگر هم درخواستی داشته باشند، قانون می&zwnj;گوید به
احزاب و تشکل&zwnj;های سیاسی داده می&zwnj;شود. اگر در قالب یک گروه یا تشکل سیاسی رسمی تقاضا کنند،
بررسی می&zwnj;کنیم. اگر غیراز مسیر احزاب و تشکل&zwnj;های سیاسی باشد، آن&zwnj;قدر تقاضای راهپیمایی و

تجمع خواهیم داشت که اصلا قابل کنترل نیست.

هیچ&zwnj;قانونی در این حوزه نداریم که به ما اجازه بدهد تا به فردی که تقاضای راهپیمایی دارد و می&zwnj;خواهد به
خیابان بیاید مجوز بدهیم. آن کسی که از مسیر احزاب تقاضا می&zwnj;کند باید مسئولیت بپذیرد، هدف و زمانبندی را
کشورداری اینکه  کنند؟  راهپیمایی  و  بیایند  خیابان  به  عده&zwnj;ای  روز  هر  می&zwnj;شود  مگر  بگوید.  هم 
نمی&zwnj;شود. هم&zwnj;اکنون تنها احزاب و گروه&zwnj;های رسمی می&zwnj;توانند اجازه تجمع و راهپیمایی

داشته باشند، هر گروه رسمی سیاسی که تقاضا کند بررسی می&zwnj;کنیم و مجوز می&zwnj;دهیم.

3استان کرمان، لرستان و آذربایجان شرقی را در دولت یازدهم به&zwnj;عنوان پایلوت در اقتصاد مقاومتی و بحث تولید و
آن شدند؛همچنان  تغییر  دستخوش  هم  استان&zwnj;ها  این  استانداران  دادید.  قرار  توجه  محل  اشتغال 

سیاست&zwnj;ها ادامه می&zwnj;یابد؟

بله. همچنان مسیر ادامه دارد ولی من باید عذرخواهی هم بکنم که به&zwnj;خاطر انتخابات، سیل و زلزله نرسیدم در
این ارتباط به استان&zwnj;ها سر بزنم. تا کابینه مستقر شود زمان به شهریورماه و مهر کشید. من خودم امسال در
ارتباط با این 3 استان مثل سال قبل فعال نبودم ولی استانداران به&zwnj;طور جدی پیگیری می&zwnj;کنند. البته
مسائل ما بسیار عمیق&zwnj;تر از اینهاست. من به آقای رئیس&zwnj;جمهور عرض کردم که شما اختیارات اصل

127قانون اساسی را در zwnj&3;استان به وزیر کشور بدهید.

اصل127قانون اساسی می&zwnj;گوید دولت هر وقت تشخیص بدهد می&zwnj;تواند اختیارات دولت را به یک یا چند
نفر از وزرا بدهد. من به رئیس&zwnj;جمهور عرض کردم از آنجا که استان&zwnj;های ما مسائل زیادی دارند و واقعا
سیستم بوروکراسی مشکلاتی ایجاد کرده، برای نمونه اختیارات را در 3 استان به وزیر کشور بدهید یا اینکه 5وزیر را با

مسئولیت وزیر کشور در این کار انتخاب کنید، حتی اگر شده یک استان را مستقل از ضوابط دست و پا گیر اداره کنیم.

ایشان موافق بودند که اختیارات استان&zwnj;ها کم است ولی درباره اصل127اظهارنظری نکردند و طبیعی هم هست،
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چون باید بررسی کنند. در عین حال من مکتوب می&zwnj;کنم و از ایشان پیگیری می&zwnj;کنم. اگر بتوانیم چنین
گامی برداریم استان&zwnj;های ما توان اداره خودشان در حوزه اقتصاد را به نحو احسن دارند. بنده به&zwnj;عنوان یک

فرد با 39سال تجربه کار و معلم دانشگاه، ایمان دارم که این کار شدنی است.

حوزه مدیریت شهری در قوانین با مسئولیت&zwnj;های وزارت کشور درهم &zwnj;تنیدگی دارند. شرایط زندگی در
شهرهای بزرگ از نظر آلودگی هوا، ترافیک و ازدحام جمعیت ازجمله در شهری مانند تهران مسائل خودش را به همراه
دارد و در برخی بررسی&zwnj;های جهانی از تهران به&zwnj;عنوان ششمین شهر پراسترس دنیا یاد می&zwnj;شود.
از آن طرف رئیس&zwnj;جمهور می&zwnj;گویند سال97سال امید و نشاط مردم در سینماها و ورزشگاه&zwnj;ها و...

باشد. در ارتباط با وظایف وزارت کشور در بهبود شاخص&zwnj;های زندگی مردم چه خواهید کرد؟

آن شاخص&zwnj;ها را قبول ندارم. معیارهای آنان با شاخص&zwnj;های اجتماعی و فرهنگی فرق می&zwnj;کند. بنده
به دولت و استانداران گفته&zwnj;ام که امید و نشاط برای مردم ضروری است. تا می&zwnj;گوییم شادی و نشاط
یک&zwnj;سری خط قرمز&zwnj;هایی به ذهن برخی می&zwnj;رسد، پس می&zwnj;گوییم نمی&zwnj;شود. اینطور
نیست. مردم باید در وجودشان احساس نشاط و امید کنند. خود مردم بهتر بلدند زندگی&zwnj;شان را اداره کنند. باید
و درجهت طرح مشکلات  گذاشته شده  یک مسابقه  در رسانه&zwnj;ها  الآن  برداریم.  مردم  زندگی  از  را  منفیات 

بزرگ&zwnj;نمایی آنها. مردم از اختلافات نگران می&zwnj;شوند،

از سیاه&zwnj;نمایی&zwnj;ها نگران می&zwnj;شوند. احساس امنیت مقوله متفاوتی از امنیت است. من مسائل
امنیتی را در رسانه&zwnj;ها کنترل می&zwnj;کنم. تصور کنید روزانه در ایران 100سرقت رخ دهد که در همه دنیا نیز
آمارهایی از این دست وجود دارد؛ اگر قرار باشد از فردا رسانه&zwnj;ها همه این 100سرقت را پوشش دهند، بعد از یک

مدت تصور مردم این می&zwnj;شود که همه دزد هستند! و اصلا امنیت در خانه&zwnj;ها نیست.

در این حالت کار به جایی کشیده می&zwnj;شود که طرف به مسافرت هم نمی&zwnj;رود، در خانه&zwnj;اش
می&zwnj;نشیند و افسرده هم می&zwnj;شود. باید بین واقعیت و واقع&zwnj;نمایی فاصله بگذاریم. باید با واقعیت با
نگاه طبیبانه مواجه شویم، نه با نگاه رذیلانه تا بخواهیم اعصاب مردم را خرد کنیم. من واقعا گلایه دارم؛ بنده 10سال در
رسانه ملی مسئولیت داشته&zwnj;ام و الآن هم معتقد هستم با همین رسانه ملی می&zwnj;شود کشور را چنان
از ناشی  که  نصف غم&zwnj;هایشان  مردم  که  نگه&zwnj;داشت  باتحرک  و  پویا  چنان  و  بانشاط  چنان  امیدوار، 

واقع&zwnj;نمایی غلط است رفع شود؛باید به مردم امید و نشاط بدهیم.
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